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a r m a n m e l i . i r نمایندگان دلواپس هر روز یک انگ به مردان  
دولت قبل می زنند

بذل و بخشش ۱۸ میلیارد دلار!
گفت وگــو

حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 عواملِ تهديد كننده 

»مذاكرات۸ آذر« را، از بین ببريم
 غلبه مولفه های تقابلی بر مولفه های تعاملی

 احیای برجام هم حد مقدور خواهد بود 
نه حد مطلوب

باز هم درصدد متهم کردن دولت روحانی 
هستند و به هر بهانه کاستی ها و ناتوانی خود 
را با انگ زدن به دولتمردان دوازدهم جبران 
می کنند مانند اتهام ارزی به اسحاق جهانگیری! 
در مقطعی نیاز به آن بود که قیمت ارز 4200 
باشد و پس از آن این ارز را ارز جهانگیری مشهور 
کردند. اما واقعیت از سوی جهانگیری چنین 
تشریح شد: موجودی ارز در ابتدای ۹۷ کمتر از 
یک روز عرضه در سال ۹۶ بود. از آن سو، رئیس 
جمهوری آمریکا اعلام کرده بود تصمیم جدیدی 
خواهد گرفت. سه راهکار روی میز بود. سه گزینه 
روی میز بود، ادامه وضع موجود، تعیین عدد 
ثابت، تعیین عدد شناور تا بتوانیم هم تامین 
ارز داشته باشیم و هم از شوک ناشی از خروج 
آمریکا از برجام جلوگیری کنیم. قرار بود این 
نرخ برای چند ماه انجام شود، با خروج آمریکا از 
برجام هیچ اتفاق خاصی نیفتاد همچنانکه آنها 
چنین پیش بینی کرده بودند. در مرداد ماه در 
نشست سران قوا سیاست ارزی مورد بررسی قرار 
گرفت، در آنجا بر اساس اصرار برخی سران قوای 
سه گانه، قرار شد نرخ 4200 تومان ثابت بماند. 
وی افزود: در فروردین که تصمیم گیری شد، در 
پایان تصمیم گیری به رئیس جمهوری پیشنهاد 
کردند که برای اینکه در جامعه این خبر مطرح 
شود، خواستند که آقای جهانگیری اعلام کند و 
این کار انجام شد. اما برخی تصمیم دارند این 
توضیحات را قبول نکنند مانند حجت الاسلام 
سید محمدرضا میرتاج الدینی نایب رئیس 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس که 
در توئیتی نوشت: در موضوع   ارز 4200 تومانی 
معروف به   ارز جهانگیری، افراد بسیاری این ارز 
را دریافت  و حتی کالای اساسی وارد نکردند! 
حدود 18 میلیارد  دلار از این ارز با رقم های 
مختلف،دریافت شده که در طرح  تحقیق و 
تفحص مجلس یازدهم، سرانجامِ نامعلومِ این 

رقم مشخص خواهد شد.
  سرانجام نامعلوم 18میلیارد دلار ارز 

میرتاج الدینی با اشاره به تصویب طرح تحقیق 
و تفحص از نحوه عملکرد دولت در اجرای قانون 
تأمین کالای اساسی مردم و تخصیص ارز 
4200تومانی در مجلس، گفت: ارز دولتی 
پرونده طولانی دارد و از همان زمان که به ارز 
جهانگیری معروف شد، تعداد بسیاری این ارز 
را دریافت کردند و حتی کالای اساسی وارد 
نکردند، حدود 18 میلیارد دلار با قیمت های 
مختلف ارز یارانه ای دریافت کردند و در بازار 
آزاد فروختند و یا کالا وارد کرده با نرخ آزاد 
فروختند و یا کلًا کالایی وارد نکردند. وی در 
همین راستا افزود: براین اساس این موضوع نیاز 
به یک تحقیق و تفحص جامع دارد تا مشخص 
شود چه کسانی این ارز را دریافت کرده اند و آیا 
طبق تعهد خود عمل کرده اند یا خیر. نماینده 
مردم تبریز تصریح کرد: نهاد های نظارتی مانند 
دیوان محاسبات و یا سازمان بازرسی در بسیاری 
اوقات این مسایل را بررسی می کنند، اما اکنون 
مجلس به عنوان پشتیبان وارد این کار شده است 
تا گزارش های متقن و دقیقی را که به دستش 
می رسد تجمیع و به دستگاه قضایی ارسال 
کند. حجت الاسلام میرتاج الدینی تأکید کرد: 
در طرح تحقیق و تفحص از نحوه تخصیص ارز 
4200تومانی، سرانجام نامعلوم 18 میلیارد دلار 
ارز یارانه ای مشخص خواهد شد. نمایندگان 
در جلسه علنی روز )سه شنبه 11 آبان ماه( 
مجلس با 1۷4 رأی موافق، ۹ رأی مخالف و 4 
رأی ممتنع از مجموع 223 نماینده حاضر در 
جلسه با درخواست تحقیق و تفحص از عملکرد 
دولت در مورد منابع و مصارف ارز 4200 تومانی 
موافقت کردند.جبار کوچکی نژاد درخواست 
انجام این تحقیق و تفحص را مطرح کرد و گفت: 
بر اساس گزارش های دولت، در اجرای قانون 
تامین کالای اساسی مردم، تخصیص ارز 4200، 
ارز نیمایی و قوانین حقوق و دستمزد تخلفاتی 
وجود دارد که بر اساس ماده 212 آیین نامه 
داخلی مجلس تقاضای تحقیق و تفحص از نحوه 
عملکرد دولت در اجرای قانون را داریم. وی 
گفت: ارز 4200 تومانی بر مبنای قانون گذاشته 
نشد بلکه جهانگیری )معاون اول دولت روحانی( 
یک بار تصمیم گرفت وقتی ارز جهش پیدا کرد، 
ارز 4200 تومانی را بر مبنای واردات قرار دهد و 
آن زمان هرچه نمایندگان سوال کردند پاسخ 
قانع کننده ای دریافت نشد. نماینده مردم رشت 
در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در وهله اول 
ارز 4200 تومانی به همه کالاها حتی کالاهای 
غیرضروری تخصیص داده شد که ما گزارش 
های آن را از دیوان محاسبات و سازمان بازرسی 
دریافت کردیم. این اقدام باعث شد بخشی از 
منابع هدر رود که بعد از آن گفتند این ارز صرفا 
به 18 کالا اختصاص یابد که در سفره مردم تاثیر 
بگذارد اما بر اساس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس بازهم کالاهای ضروری با همان ارز 
اصلی تامین می شد. البته دلالانی که از منابع ارز 
4200 تومانی سوءاستفاده می کردند، دستگیر 
شدند، در حالی که این ارز برای دهک های پایین 
بود. کوچکی نژاد افزود: مردم همچنان کالاهای 
ضروری را به سختی تامین می کنند و به خاطر 
عدم تغذیه مناسب دچار مشکل هستند و برای 
تامین برنج، گوشت و مرغ و برخی کالاهای دیگر 
مشکل دارند. حتی ارز 4200 تومانی به دلیل 
واردات برخی از کالاهای غیرضروری به تولید 
داخلی نیز آسیب زده است. وی با بیان اینکه ۶0 
میلیارد دلار از سال ۹۷ برای ارز 4200 تومانی 
اختصاص داده شد، یادآور شد: در سال 1400 
گزارشی ارائه شد که 8 میلیارد دلار در بودجه 
برای این ارز اختصاص داده شد و دولت در 4 
ماه اول آن را مصرف کرد اما چیزی در سفره 
مردم دیده نشد. همچنین از سوی دولت جدید 
درخواست داده شد که اگر می خواهیم نتیجه 
بگیریم، باید این میزان به 18 میلیارد دلار برسد.

گزارش

آرمان ملی- مهدی فقیه: هفته گذشته 
شاهد بودیم که علی باقری، معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه، برای رایزنی پیش از آغاز مذاکرات 
ایران با 1+4 به اروپا سفر کرد، در جریان این 
سفر اعلام شد که ایران برای لغو تحریم ها 
مذاکره می کند نه ادامه مذاکرات از نقطه ای که در ماه های گذشته 
متوقف شده است. همچنین سخنگوی وزارت امور خارجه درخصوص 
مسیر بازگشت آمریکا به برجام گفت: آنها باید بپذیرند که به عنوان 
مقصر اصلی وضعیت فعلی از مسیری که رفته اند باید برگردند. باید 
تحریم های ظالمانه ای که بعد از خروج آمریکا از برجام اعمال شده یکجا 
و به صورت موثر برداشته شود و این تضمین را بدهند که هیچ دولتی در 
آمریکا مجددا دنیا و حقوق بین الملل را به سخره نخواهد گرفت و آنها 
قانون را زیر پا نمی گذارند و شرایط کنونی تکرار نخواهد شد، تحولات 
مربوط به برجام را با حشمت ا... فلاحت پیشه استاد دانشگاه و تحلیلگر 

مسائل بین المللی به گفت و گو پرداخته ایم.
  شروع مذاکرات از نقطه متوقف مانده یا مذاکره برای لغو 
تحریم ها دوگانه ای است که هنوز به یک پاسخ مشخص نرسیده 

است، نظر شما چیست؟
اعتقادم بر این است که موضوعی که موفقیت مذاکرات 8 آذر را 
تهدید می کند در واقع شکل گیری یکسری مواضع متصلب و غیرقابل 
تغییر در دو طرف است. یعنی اگر دو طرف به این موضع ورود پیدا 
بکنند که عملا به اصطلاح خواسته های صد در صدی خود را مطرح 
کنند آن وقت امکان  توافق تضعیف می شود. چون فرضیه های زیادی 
مطرح شده مبنی بر غلبه مولفه های تقابلی بر مولفه های تعاملی در 
شرایط کنونی در آن وقت امکان شکست مذاکرات خیلی جدی تر هم 
می شود. طرفین بر اساس یکسری اصول قابل توافق با هم شروع کنند 
و مذاکرات را پیش ببرند. خواسته ایران یک خواسته معقولی است 
و مذاکرات احیای برجام در وین خود به خود یک بنیان استنادی و 
رسمی ندارد. این مذاکرات برای احیای برجام شکل گرفته است و 
برجام هم  بعد از اینکه ۹15 تحریم از 1248 تحریم شکل گرفته بود 
یکباره با ورود ترامپ به کاخ سفید و خروج از برجام تعلیق تحریم ها به 
حالت توقف درآمد و تحریم های دیگری هم شکل گرفت و عملا برجام 
دچار ناکارآمدی شد. بنابراین طبیعی است که زمانی توافق شکل 
می گیرد که دو طرف اصلی مذاکره یعنی ایران و آمریکا به گونه ای در 
برنامه مذاکراتی خودشان شرایط ملموسی را ارائه کنند و طرفین بر 
روی این شرایط ملموس توافق کنند. آنچه طرف ایرانی می تواند ارائه 
کند این است که در گفت و گو با آژانس یک برنامه زمان بندی شده ای 
را برای همکاری و گفت وگو با آژانس ارائه بکند و در آن مشخص بشود 
که جمهوری اسلامی ایران می تواند اعتماد سازی لازم را در قبال 
صنعت هسته ای خودش ارائه بدهد. این برنامه ای است که ایران و 
آژانس می توانند به صورت فنی بر بنیاد آن توافق کنند. در طرف دیگر 
آمریکایی ها باید به هر حال پیشنهادی را ارائه بدهند که نشان دهنده 
شکست جدی ساز و کار تحریم ها باشد و تحریم ها به گونه ای باید به 
حالت تعلیق دربیاید که آثار عملی آن در مناسبات اقتصادی و تجاری 
ایران مشخص بشود. به خصوص در طرف ایرانی کاملا خوشبینانه به 
توافق نگریسته می شد ولی بلافاصله توافق دچار چندین ضربه عملی 
شد، یکی اینکه تحریم ها به گونه های برداشته نشد که آثار عملی آن 
در اقتصاد خارجی ایران مشخص باشد. دومین مورد تضمین پایداری 
برجام بود و به راحتی برجام دچار شکست شد. تجربه بعدی هم نشان 
داد که به جز آمریکا دیگر بازیگران هیچ گونه نقشی در برجام نداشتند. 
لذا از این جا به این نکته می رسیم که بعد از اینکه یکسری راهکارهای 
عملی شکل گرفت آن زمان طرفین بتوانند توافقی را شکل بدهند که 
امکان پایداری آن طرف های مذاکره را قانع کند. چرا ایران بر روی این 
موضوع حساس است؟ ایرانی ها حق دارند حساس باشند؛ زمان اجرای 
برجام ایران بخش عمده ای از دستاوردهای صنعت هسته ای خودش را 
فدای توافق کرد، یعنی نیمی از میله های سوخت رآکتور آب سنگین را 
از قلب رآکتور بیرون آوردند و با سیمان پر کردند و بلا استفاده کردند، 
بسیاری از دستگاه های سانتریفیوژ را که در حال فعالیت بودند، متوقف 
کردند و همین توقف فعالیت دستگاه های سانتریفیوژ باعث آسیب وارد 
شدن به شماری از این دستگاه ها می شود )آسیب های به شدت زیان 
بار و هزینه ساز( و این دستگاه را به انبار منتقل کردند و از همه مهم تر 
بخشی از سوخت تولید شده ایران را به ویژه سوخت 20 درصد را که 
هزینه مادی و معنوی زیادی کرده بود با یک قیمت تجاری فروختند. 
الان هم ایران به طور طبیعی در زمینه فناوری هسته ای دستاوردهای 
دیگری هم در اوج تحریم ها و فشارهای اقتصادی به این دستاوردها 
رسیده است. سوخت ۶0 درصد که ارقام آن هم مشخص شده است)25 
کیلو( طبیعتا ایران سوخت و فناوری ها را حاضر نیست به راحتی کنار 
بگذارد و این کار را به ازای یک توافق ناپایدار صورت بدهد. به هرحال 
این حقانیت طرف ایرانی است که طرف آمریکایی باید به آن توجه کند 
به ویژه آقای بایدن، دولت بایدن و دموکرات ها که ترامپ را به شدت 
مورد انتقاد قرار دادند که یک دستاورد بزرگ در سازوکار منع اشاعه 
جهانی را از بین برده است باید خودشان یک توافقی را شکل بدهند 
که این توافق به راحتی بازیچه دست سیاستمداران نشود. همه چیز 
باید متقابل باشد و برخلاف دوره قبل که برجام به تصویب مجلس ایران 
رسید ولی در کنگره آمریکا نوعی عدم مخالفت شکل گرفت نه موافقت، 
یک اقدام تلویحی توام با با اکراهی شکل گرفت که هیچ گونه اثر قانونی 
نداشت. مذاکره کنندگان ایرانی در این رابطه حتما باید حساسیت لازم 
را داشته باشند. در کل این شرایط نشان می دهد که مذاکرات 8 آذر 
یک مقدار فشرده و با حوصله پیش برود. اما به عنوان یک زمینه حسن 
نیت دو کار را طرفین انجام بدهند: -1 همکاری بیشتر ایران با آژانس 
که حسن نیت طرف ایرانی را نشان بدهد. -2 توافق آمریکایی با کاهش 
ملموس تحریم های ایران، این کار اگر صورت بگیرد نقش عمده ای در 

اعتمادسازی غرب برای رسیدن به توافق جدید خواهد داشت.
  سه شرط ایران برای بازگشت آمریکا به برجام آیا قابل 

حصول است؟
واقعیت قضیه این است که همان طور که برجام حد مقدور بود 
ولی حد مطلوبی نبود. احیای برجام هم حد مقدور خواهد بود و نه 
حد مطلوب، یعنی تصور اینکه طرفین به همه خواسته های خودشان 
می رسند این یک تصور شعاری است. واقعیت این است که دیدگاه ها در 
مذاکرات تقابل کاملا جدی با هم خواهند داشت و در مذاکرات من معتقد 
هستم بخشی از خواسته های طرفین تامین می شود تا طرفین به یک 
حد مقدور قانع بشوند. واقعیت این است که خواسته های ایران با تجربه 
گرفتن از پیشینه ای که آمریکایی ها ویران کردند، شکل گرفته است. در 
یک فضای مبتنی بر حسن نیت امکان اینکه ایران بتواند به حد مقدوری 
از خواسته ها و شروط خودش برسد فراهم می شود. این شرایط در گفت 
وگوهای 5 ماه پیش فراهم بود الان شرایط یک مقدار شرایط به خاطر 
ورود عوامل مختلف، دشوار شده است. دولت آمریکا در داخل دچار ضعف 
شده و مخالفان برجام تقویت شده اند. با این وجود طرفین نباید پیش از 
این زمان را بکشند. اگر یک توافق ملموسی شکل بگیرد این واقعیت در 
آنجا اثبات خواهد شد که ایرانیان همکاری جدی درباره ایجاد امنیت بین 
المللی خواهد داشت)به ویژه در امنیت ذهنی در دنیای امروز( و در طرف 
دیگر آمریکایی ها از سیاست فشار حداکثری ترامپ فاصله بگیرند همین 

امر باعث ایجاد یک ادبیات تقویت کننده ای شکل بگیرد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مذاکرات برجامی در 
حالی از 1۶ روز دیگر از سر گرفته می شود که برداشت های 
گوناگونی از این مذاکرات صورت می گیرد. دولت و تیم 
مذاکره کننده پیشین ۶ دور از مذاکرات را تحت عنوان 
احیای برجام در راستای رفع تحریم های ایران به پیش 
می بردند و در حالی که همگان فکر می کردند مذاکرات 
پیش رو نیز جنبه دور هفتم و ادامه مذاکرات پیشین را 
دارد اما ادبیات دولتمردان جدید در دستگاه سیاست 
خارجی روایت از برداشت دیگری از مذاکرات دارد. چنانکه 
تا کنون بحثی از احیای برجام به میان نیامده و صرفا همه 
از برداشته شدن تحریم ها سخن می گویند. اخیرا نیز علی 
باقری معاون سیاسی وزیر امور خارجه و رئیس تیم مذاکره 
کننده ایرانی گفته »نقطه شروع مذاکرات دور بعدی در 
وین لغو تحریم های غیر قانونی است.«  این در حالی است 
که بسیاری بر این باورند که اگر روند طی شده در ۶ دور 
قبلی مذاکرات در نظر گرفته شود و بر  همان اساس و با در 
نظر گرفتن منافع ملی و سیاست های مدنظر در مذاکرات 
حاضر شویم شاید زودتر به توافق مدنظر دست پیدا کنیم. 
این در حالی است که امروز همه طرف های عضو برجام 
به این اشتراک نظر مهم رسیده اند که هیچ راهی بهتر 
از توافق در مذاکرات نمی تواند منافع طرفین را تامین 
کند. با این حال برخی مسائل اختلافی در میان است که 
به نظر می رسد باید در حین مذاکرات حل و فصل شوند 
و اساسا نیل به یک توافق خوب نیز در گرو حل مناقشات 
مطرح شده در مذاکرات خواهد بود. یکی از این مسائل که 
شاید مهم ترین آنها هم قلمداد شود بحث شروط 3 گانه 
ایران برای مذاکرات است. اینکه آمریکا مقصر بودن خود را 
بپذیرد، تحریم های ایران برداشته شود و آمریکا تضمینی 
ارائه کند تا دیگر از برجام خارج نشود.  شروطی که به نظر 
برخی شاید برای آمریکایی ها محل چالش باشد و حتی در 
مورد سوم آمریکا نتواند تضمینی برای عدم خروج از برجام 
بدهد. این در حالی است که روز گذشته مدیر عامل ایرنا 
در توییتی از »در دسترس« قرار گرفتن بیش از سه و نیم 
میلیارد دلار از منابع مسدود ایران در یکی از کشورها با 
قید »اخیراً« خبر داد. علی نادری  نوشت:» کمتر از 100 
روز پس از آغاز دولت سیزدهم، اخیرا بیش از 3.5 میلیارد 
دلار از منابع مسدود ایران در یکی از کشورها در دسترس 
قرار گرفته و بخش قابل توجهی از این منابع در حال ورود 
به چرخه تجاری کشور است.«  البته مشخص نیست که 

این مبلغ چگونه و از کدام کشور و بر چه اساسی آزاد شده 
و در جای خود محل ابهام است. اما به هر صورت حال 
پرسش اینجا است که اگر نقطه شروع مذاکرات از برداشته 
شدن تحریم ها نبود و طرفین رویکرد دیگری اتخاذ کردند 
تکلیف چه خواهد شد و تیم مذاکره کننده کشورمان 
اساسا چه تدبیر جایگزینی خواهد اندیشید. آنچه مسلم 
است و بسیاری از کارشناسان و صاحبنظران بر آن تاکید 
دارند شرایط اقتصادی کشور ایجاب می کند که مذاکرات 
به نحوی پیش برود که در نهایت منجر به توافق و برداشته 
شدن تحریم های ایران باشد چراکه اگر به هر دلیلی چنین 
امری محقق نشود تبعات سنگین تری برای کشور خواهد 
داشت و شرایط اقتصادی به مراتب سخت تر و پیچیده تری 
را پیش رو خواهیم داشت. لذا به نظر می رسد که باید با هنر 
دیپلماسی در مذاکرات پیش رو به سمت و سوی توافقی 

خوب  و منطقی برویم. 
  لزوم نیل به توافق خوب

شرایط برجام به گونه ای است که حتی تحلیلگران 
بین المللی نیز در صد موفقیت در مذاکرات را -50 50 
می دانند و معتقدند که همه طرفین بید از این فرصت 
برای رسیدن به توافق استفاده کنند. سفر معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه به کشورهای اروپایی را می توان در 

همین راستا و برای رسیدن به اشتراک نظر در خصوص 
چگونگی رسیدن به توافق قلمداد کرد. حضور باقری در 
آلمان، فرانسه، انگلیس، اسپانیا و دیگر کشورها می تواند 
شرایط را نسبت به قبل برای توافق احتمالی که قدر 
مسلم اروپایی ها نیز بدان مایلند مهیاتر کند. وزارت 
خارجه انگلیس نیز در بیانیه ای در خصوص سفر باقری 
به لندن آورده است:»نمایندگان وزارت امور خارجه تاکید 
کردند ایران باید از فرصت به نتیجه رساندن موضوع توافق 
هسته ای که اکنون روی میز مذاکرات است، استفاده 
کند.« این در حالی است که وزیر امور خارجه کشورمان 
نیز در توئیتی در خصوص سفرهای باقری به اروپا 
نوشت:» ما در میز مذاکرات وین آماده نیل به توافق خوب 
هستیم. بازگشت همه طرف ها به تعهدات یک اصل مهم 
و راهگشاست است.« لذا به نظر می رسد که باید این عزم 
واحد و انسجام برای رسیدن به توافق در همه مخصوصا 
تیم مذاکره کننده وجود داشته باشد تا بتوانیم از کنار 
این مذاکرات و توافق احتمالی گشایش هایی حاصل 
کنیم. در این خصوص علی مطهری نایب رئیس سابق 
مجلس در توئیتی آورده است:» امتناع ایران از مذاکره 
مستقیم با آمریکا برای بازگشت به برجام یک خطای 
آشکار و صرفا یک ژست انقلابی گری بر ضد مصالح ملت 

است. در این چند سال معلوم شد که اروپا، چین و روسیه 
کاره ای نیستند. اگر ترور و شهادت سردار سلیمانی را مانع 
می دانید، قصاص قاتلان او در جای خود محفوظ است.« 
حال باید دید با توجه به شرایط موجود در جامعه  و تاثیر 
تحریم ها مذاکرات پیش رو چگونه پیش خواهد رفت و در 
دولت رئیسی شاهد توافقی خواهیم بود یا مراتب به گونه  

دیگری رقم خواهد خورد.
  مساله اصلی لغو تحریم هاست

معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان که برای 
پاره ای رایزنی ها با همتایانش به اروپا سفر کرده است، 
اظهار داشت: ایران تعهدی می خواهد که آمریکا دوباره از 
توافق هسته ای امضا شده توسط قدرت های جهانی خارج 
نمی شود. علی باقری گفت: در مذاکرات وین میان ایران 
و دیگر امضا کنندگان طرفین توافق نتوانستند بر سر 
وسیله ای برای راستی آزمایی این که تحریم های آمریکا 
لغو شده اند و تاثیری عمل گرایانه روی تجارت با ایران 
داشته اند، به توافق برسند. وی افزود: ما به راستی آزمایی 
احتیاج داریم و این موضوع هنوز حل نشده است. یکی از 
موضوعاتی است که هنوز نهایی نشده، کافی نیست که 
فقط در توافق ذکر شود. وی با دفاع از خواسته اش مبنی 
بر اینکه آمریکا تضمین بدهد به توافق پایبند خواهد 
بود، بیان کرد: قرار نیست قوانین داخلی آمریکا بر یک 
توافق بین المللی غالب شود. چنین چیزی خلاف قوانین 
بین المللی است. باقری ادامه داد: قدرت های اروپایی هم 
از طرف خودشان تضمین بدهند، فارغ از این که موضع 
آمریکا چه باشد، با ایران تجارت خواهند کرد؛ احتمالا از 
طریق به کارگیری قانونی بازدارنده که تاثیر تحریم های 
آمریکا روی شرکت های اروپایی تجارت کننده با ایران 
را خنثی کند. معاون سیاسی وزیر امور خارجه  هرگونه 
مذاکره درباره برنامه موشکی و امنیتی ایران و گنجانده 
شدن آن ها در توافق هسته ای را رد کرد و گفت: برجام 
چارچوب شفافی دارد و موضوعات دیگر مرتبط نیستند. 
ما قصد نداریم درباره توان دفاعی یا امنیتمان مذاکره 
کنیم. معاون سیاسی وزیر امور خارجه درباره اصرار 
طرف های غربی برای ادامه مذاکرات وین از نقطه ای که 
در دور ششم به پایان رسید بیان داشت: نقطه شروع دور 
بعدی مذاکرات لغو تحریم های غیرقانونی آمریکاست. 
مساله اصلی لغو تحریم های غیر قانونی است و بازگشت 

آمریکا به برجام مساله بعدی است.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: »طرح شفافیت آرا نمایندگان هفته آینده 
در صحن علنی مجلس بررسی می شود« این خبری بود که روز پنجشنبه 
اعلام شد. باز هم خبری از ارائه طرح برای کاهش مشکلات معیشتی مردم 
نیست و باز هم خبر از بررسی طرح هایی می دهند که اگر چه دارای ارزش 
است اما در درجه نخست اهمیت قرار ندارد مانند باز کردن چند باره پرونده 
طرح شفافیت آرای نمایندگان! با شروع فعالیت مجلس یازدهم، طرح 
شفافیت آرا با امضای بیش از 1۷0 نماینده تقدیم هیات رئیسه شد و بعد از آن 
در نشست 13 خرداد پارلمان به صورت عادی اعلام وصول گردید. اقدامی که 
دور از ذهن نبود چه اینکه بسیاری از نمایندگان در زمان تبلیغات انتخابات 
دوره یازدهم وعده ایجاد اتاق شیشه ای و شفاف سازی را داده بودند. این طرح 
تا مدت ها به شکل شعار از سوی برخی نمایندگان اصولگرا مطرح می شد اما 
تلاش جدی برای تصویب آن وجود نداشت و هر بار به دلیلی تصویب آن 
رابه زمان دیگری موکول می کنند به عنوان نمونه 14 بهمن سال گذشته 

که همگان منتظر تصویب طرح شفافیت ارای نمایندگان 
بودند سمیه محمودی سخنگوی کمیسیون تدوین 

آیین نامه داخلی گفت: »نمایندگان احتمالا 
کلیات »طرح شفافیت آراء« را به دلیل تهیه 
طرح جامع شفافیت رد کردند. با توجه به 
اینکه تغییر آیین نامه داخلی مجلس نیاز به 
دو سوم آراء نمایندگان دارد این طرح تنها به 

دلیل کم آوردن سه رای کلیاتش در مجلس 
تصویب نشد.« پس از رد این طرح در بهمن بود 

که عباس مقتدایی، نماینده مجلس 
خبر داد:» عده ای از نمایندگان 

که حدود 50 نفر هستیم بعد 
از آنکه »کلیات طرح شفافیت 
آرا نماینــدگــان« در صحن 
رأی نیاورد با همــفکری و 
در همان روز با بهره گیری از 

ظرفیت های که آئین نامه داخلی مجلس داده است متنی را به امضا رساندیم 
که بر اساس آن مجدداً موضوع » کلیات طرح شفافیت آرا نمایندگان« بر 
اساس روال های قانونی در دستور کار قرار گیرد.« نکته قابل تامل رویکرد 
عجیب برخی نمایندگان در مواجهه با شفافیت در مجلس است به عنوان 
نمونه مجتبی ذوالنوری نماینده قم 2۷ بهمن سال گذشته درباره رأی 
نیاوردن طرح شفافیت آرا در مجلس گفت: » اشکال به محتوا توسط برخی 
دوستان بود که می گفتند این کافی نیست و شفافیت باید شامل ابعاد مختلف 
رفتار، کردار و فعالیت نماینده ها باشد.« وی با اشاره به اینکه رأی نیاوردن 
طرح شفافیت آرا در این دادن مجلس، فاصله گرفتن مجلسی ها از روحیه 
انقلابی نیست بلکه دلایلی وجود داشت که طرح رأی نیاورد گفت: یکی 
اشکال به محتوا توسط برخی دوستان بود که می گفتند این کافی نیست 
و شفافیت باید شامل ابعاد مختلف رفتار، کردار و فعالیت نماینده ها باشد و 
بعضی ها معتقدند باید عظمت و شدت بیشتری پیدا کند و اگر این طرح رأی 
بیاورد با اصلاح نمی توان آن را رفع کرد پس باید ایرادات آن برطرف شود و 
برخی دیگر معتقدند که اگر به این طرح رأی بدهیم دچار نفاق خواهیم شد و 

ان شاءا... طرح شفافیت آرا در مجلس تصویب خواهد شد.«
  مخالفان چه می گویند

نمایندگان به طرحی که برخی چارچوب ها از جمله شفافیت را به 
خودشان تحمیل می کند، رای نمی دهند. این نظر بسیاری از نمایندگان 
سابق و فعالان سیاسی است به عنوان نمونه جعفرزاده ایمن آبادی با بیان 
اینکه مجلس انقلابی که ادعای طرح شفافیت را 
داشت و باید پاسخگو باشد، گفت: من به 
شما خواهم گفت این طرح به سرانجــام 
نخواهد رسید چرا که در تعارض با 
منافـــــع هست. هیچــوقت هیچ 
نماینده ای علیه خود طرحــی را 
تصویب نمی کند. ایمــن 
آبادی اضافه کرد: مجلس 
یازدهم که خود را انقلابی می داند 

همه آرا نمایندگان را در رسانه ها منتشر کند نمی خواهد طرحی را تصویب 
کند تا مردم بدانند چگونه عمل کردند. ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی 
اصولگرا دلیل تصویب نشدن طرح شفافیت آرا در مجلس را هزینه دار بودن 
شفافیت برای نمایندگان دانست و گفت: آرای سیال در نمایندگان از گذشته 
تا کنون همچنان وجود دارد و یکی از راه های جلوگیری از آن همین شفافیت 
آراست که می تواند مانع شود. وی توضیح داد: متأسفانه برخی از نمایندگان 
به سادگی رأی خود را عوض می کنند. سال های گذشته نیز یعنی چه در 
این مجلس و چه در مجلس های قبلی بارها طرحی مطرح شده یا در مورد 
استیضاح وزرا، تعدادی امضا جمع شده و نمایندگان ابتدا با آن موافق بوده اند 
و امضا کرده اند، اما بعد که به هیأت رئیسه رسیده و این هیأت با نمایندگان 
رایزنی کرده تعدادی از امضاها کم شده. بعد دوباره در مرحله اعلام وصول 
دوباره تعدادی از امضاها کم شده و نهایتا از حد قانونی خود خارج شده است. 
این آرای سیال در نمایندگان از گذشته تا کنون همچنان وجود دارد و یکی از 
راه های جلوگیری از آن همین شفافیت آراست که می تواند مانع شود. ایمانی 
معتقد است: شفافیت آرا ممکن است مشکلاتی را برای شخص نماینده 
بیافریند، مجلس خیلی تمایل ندارد این طرح تصویب شود. به هرحال برای 
نماینده هزینه بردار است که آرای او شفاف باشد و در هر موضوعی نظراتشان 
مشخص باشد و همه متوجه شوند که چه دیدگاهی راجع به موضوعات 

مختلف دارد. در نتیجه از تصویب آن طفره می روند.
  سوءاستفاده سیاسی 

دیدگاه مسعود پزشکیان نایب رئیس مجلس دهم و نماینده کنونی مجلس 
هم قبل توجه است. او گفته است:»اگر این قوانین اجرا شود، منجر به شفافیت 
در داده خواهد شد و با شفافیت در داده است که می توان جلوی دزدی را 
گرفت. نه این که نماینده را مجبور کنید جوری حرف بزند که شما خوشتان 
بیاید، اما در خفا کار دیگری کند!« پزشکیان افزود: برای چه می خواهند 
رای ها را بدانند؟ چرا می خواهند آرا شفاف شوند؟ آنها می خواهند بدانند کدام 
نمایندگان مثلا با برجام موافق یا مخالف است و بعد بروند در رسانه ملی برجام 
و FATF را آنگونه که خودشان دلشان می خواهند توجیه کنند، نه آن طور که 
هست و اینگونه ابزار فشاری بر مخالفان خود ایجاد کنند. اگر ما دراین ادعا که 
خواهان شفافیت هستیم صداقت داریم، پس اجازه دهیم همه نظرات و عقاید 
به صورت شفاف در رسانه ها، صدا و سیما و سایر تریبون ها آزادانه بحث شود. 

چرا جلوی این مسأله گرفته شده است؟
  در نهایت...

اکنون باید منتظر ماند که آیا نمایندگان مجلس یازدهم چه تصمیمی 
درباره شفافیت آرایشان خواهند داشت و آیا باز هم از تصویب آن طفره 

می روند یا یا یادآوری وعده های انتخاباتی شان به شفافیت رای می دهند.

بررسی مجدد طرح شفافیت آرای نمایندگان نتیجه دارد؟

شفافیت برای همه، جز خودمان!
  وعده اتاق شیشه ای برای ورود به مجلس بود، فقط 

»آرمان ملی« تحولات پیش از مذاکرات وین را بررسی می کند:

ويــن؛ بــدون مذاكـــره با آمــريكا؟

غلامحسین کرباسچی پس از 25 سال از دبیرکلی حزب 
کارگزاران کنار گذاشته شد تا حسین مرعشی دبیرکل شود 
اما این تغییر حواشی زیادی داشت مانند ممانعت کرباسچی 
از تداوم انتشار روزنامه سازندگی و قهر با اعضای حزب. دیروز 
محسن هاشمی درباره اتفاقات اخیر حزب سازندگی گفت: 
درگیری جدی نبود و بحث هایی هم که مطرح شد به این دلیل 
بود که تغییری در ارکان حزب اتفاق بیفتد و خود من هم در 
روند این تغییرات مطرح بودم. وی ادامه داد: اتفاقا من هم نظر 
مشابهی داشتم و نمی خواستم رئیس شورای مرکزی حزب 
باشم بسیاری بر این نظر بودند که تغییراتی در حد ارکان اتفاق 
بیفتد و برخی نمی خواستند این اتفاق بیفتد. به  دلیل کرونا 
جلسات حضوری برگزار نمی شد و بیشتر مجازی بود و برخی 
نیز در گروه جلسه می گذاشتند و حرف هایی پراکنده منتشر 
می شد اما در نهایت مساله همان طور که گفتم اختلاف و 

چیزی مشکل دار نبود و به مرور همه چیز حل می شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: انتصاب های 
فامیلی تازگی ندارد و در گذشته هم به صورت مختلف 
وجود داشته است؛ اما چرا در این دولت بیشتر از 
گذشته دیده شد؛ چون این دولت با شعارهایی از 
جمله شایسته سالاری روی کار آمد،بنابراین هنگامی 
که شعار ش این است باید از اقداماتی که امروز به 
شدت به آن متهم شده است، مبرا باشد. علی صوفی 
افزود: قبل از اینکه حساسیتی نسبت به این مسائل از 
طریق جناح ها و مردم به وجود بیاید، خود دولت باید 
نسبت به این موضوعات حساس باشد. این دولت به 
شایسته سالاری که شعارش را داده است، احتیاج دارد 
تا شایستگان بیایند و مشکلات مردم را حل کنند، اما 
انتصاب های فامیلی ناقض اصل شایسته سالاری در 
دولت است و این اتفاق صدمه اش به خود دولت است.

یک نماینده مجلس درباره انتصابات فامیلی که در رده های 
مختلف دولت شنیده می شود، ابراز داشت: دیدگاه حضرت 
امام)ره(، مقام معظم رهبری و شهید مظلوم بهشتی این است که 
تخصص و تعهد دو بال ضروری برای نظام ما است و این دولت و 
آن دولت ندارد، باید منویات حضرت آقا و حضرت امام مدنظر قرار 
بگیرد. رحمت ا...  نوروزی افزود: انتظار این است که افراد توانمند، 
کارآزموده و باتجربه بیایند در مصدر امور قرار بگیرند و از این دولت 
هم انتظار بیشتری وجود دارد؛ اصلا جریان انقلابی یعنی انتصابات 
دور از رابطه انجام شود. وی درخصوص معرفی وزیر پیشنهادی 
آموزش و پرورش، گفت: وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش هنوز 
به مجلس نیامده و نماینده ها هنوز با ایشان آشنا نیستند. باید یک 
آشنایی نسبت به سوابق، روزمه کاری، برنامه ها و اهداف ایشان 
برای نمایندگان ایجاد شود تا بعد بتوانند اظهارنظر کنند؛ اما نکته 
ضروری و قابل توجه است که آموزش و پرورش سنگ بنای آینده 

نظام است و نمایندگان روی آن بسیار حساس هستند.

 

نظر يک اصلاح طلب 
درباره انتصاب های 

فامیلی 

جريان انقلابی يعنی 
انتصاب های دور از 

رابطه

   درگیری 
 در حزب كارگزاران 

جدی نبود

      علی باقری: لغو تحریم ها نقطه شروع مذاکرات وین است     علی مطهری: عدم مذاکره با آمریکا در برجام ضد منافع ملی است 


